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Ruch Focolari i nadu?ycia: prze?om

Jako wspó?prezydent Ruchu Focolari, spotka? si? Ksi?dz 18 wrze?nia w Nantes we
Francji z ofiarami nadu?y?. Czy mo?e nam Pan opowiedzie?, co si? sta?o i jaka by?a
Pana reakcja?

Pojechali?my tam na pro?b? trzech ofiar wykorzystywanych [seksualnie] przez francuskiego
fokolarina Jeana-Michela Merlina. W ci?gu ostatnich kilku lat byli?my w cz?stym kontakcie, a
teraz chcieli?my zobaczy? spraw? na miejscu, ?eby doprowadzi? j? w sposób w?a?ciwy do
ko?ca. By?o to bardzo mocne do?wiadczenie dla nas wszystkich z Ruchu, którzy tam byli?my, a
dla mnie w szczególno?ci, poniewa? by? to kontakt z ?ywym cierpieniem, ogromnym
cierpieniem tych, którzy byli wykorzystywani. Nie po raz pierwszy zetkn??em si? z ofiarami
wykorzystywania, ale nigdy wcze?niej nie zetkn??em si? z tego rodzaju cierpieniem. Ponadto
bardzo bole?nie przekonali?my si? o skali naszych b??dów, braków – zw?aszcza w odniesieniu
do przypadku Merlina. Chodzi o kwesti? towarzyszenia ofiarom, przejmowania kontroli nad
sytuacj?, o kwesti? braku informacji w Ruchu i wynikaj?ce z tego opó?nienie w podj?ciu
odpowiednich kroków w tej sytuacji. To by?o do?wiadczenie, które moim zdaniem stanowi?o
prze?om: ten osobisty kontakt z ofiarami, bardzo zmieni? nasze widzenie tego dramatu. Prace,
które ju? wykonali?my, aby podj?? odpowiednie ?rodki w obliczu przypadków wykorzystywania
w Ruchu, po spotkaniu w Nantes, zosta?y jeszcze bardziej zintensyfikowane.

Równie? prezydent Ruchu Maria Voce wyra?a?a wol? zapewnienia ca?kowitej jasno?ci w
tych sprawach. Przy jakich okazjach o tym mówi?a?

Zgodnie ze Statutami Dzie?a Maryi, wspó?prezydent jest tym, który ma zajmowa? si? sprawami
moralno?ci i dyscypliny, aby formy ?ycia w Ruchu by?y zgodne z nauczaniem Ko?cio?a. To jest
jego szczególne zadanie, ale zawsze jest ono realizowane w jedno?ci i przy pe?nej akceptacji
prezydenta. W tym sensie Maria Voce od lat zawsze wspiera?a wszystkie moje prace. By?y
dwie szczególne okazje, kiedy wyst?pili?my razem.

Pierwsza by? to list z 26 marca 2019 r., skierowany do wszystkich cz?onków Ruchu, w którym
publicznie uznali?my nasze b??dy i przyznali?my si?, ?e wykorzystywania mia?y miejsce
równie? w Dziele Maryi. Ponowili?my nasze zobowi?zanie, zw?aszcza wobec ofiar, ?e
naprawimy wszystko, co jest do naprawienia. Po raz drugi, niedawno, wyst?powali?my razem w
ramach ogólno?wiatowego po??czenia (Collegamento), podczas którego publicznie prosili?my o
przebaczenie wszystkich tych, którzy zostali wykorzystani w Ruchu Focolari – czy to seksualnie
jako nieletni, czy te? wskutek nadu?ycia w?adzy lub autorytetu.

Jaki wp?yw na ca?y Ruch Focolari mia?o ujawnienie przypadków wykorzystywania?

Pierwsz? reakcj? wielu by?o prawie niedowierzanie i ogromne zaskoczenie. By? to bardzo
mocny wstrz?s, poniewa? dla wielu osób by?o nie do pomy?lenia, ?e tak bolesne rzeczy mog?y
mie? miejsce w Ruchu tak podkre?laj?cym mi?o?? wzajemn?, w którego duchowo?ci budowanie
relacji ma tak zasadnicze znaczenie. Duchowo?? Ruchu mówi o konieczno?ci dostrzegania
Jezusa w drugim cz?owieku, o ?yciu w jedno?ci, co oczywi?cie jest nie do pogodzenia z
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jakimkolwiek wykorzystywaniem. Wej?cie w to, co ?w. Katarzyna Siene?ska nazywa?a „cel?
poznania samego siebie”, by?o dla cz?onków Ruchu procesem bolesnym: to znaczy odkrycie,
?e nie stoimy na wysoko?ci zadania, tak?e w odniesieniu do wprowadzania w ?ycie jedno?ci,
charyzmatu. Jest to proces odkrywania w?asnej s?abo?ci i zaczynania od nowa z zaufaniem do
Boga i innych; zaufaniem, które nie jest ju? naiwno?ci?. Sta?o si? to do?wiadczeniem wielu
cz?onków Ruchu, o którym nam napisali, którym si? podzielili.

Czy dymisje odpowiedzialnych za Ruch we Francji i g?o?ny przypadek Jeana-Michela
Merlina s? oznak? pewnej s?abo?ci formacji wewn?trz Ruchu?

Oczywi?cie tak, powiedzia?em to równie? w ostatnim wyst?pieniu skierowanym do cz?onków
Ruchu: te sytuacje wykorzystywania ukaza?y pewne s?abo?ci i braki, je?li chodzi o formacj? i
dlatego musimy zatroszczy? si? o formacj? na wszystkich jej etapach, zwracaj?c wi?ksz? uwag?
na czynnik ludzki. W szczególny sposób musimy dokona? gruntownego i w?a?ciwego
rozeznania, je?li chodzi o powo?anie – i mam tu na my?li nie tylko osoby konsekrowane, ale
tak?e wszystkie osoby, które chc? si? bardziej zaanga?owa? w Ruchu. Inn? kwesti? jest
wi?ksza troska i towarzyszenie osobom, którym powierzono odpowiedzialne zadania,
zapewniaj?c im integraln? formacj?, by zdobyli odpowiednie umiej?tno?ci budowania relacji,
s?uchania i akceptacji, poszanowania dla osoby. Nale?y wi?c opracowa? metody weryfikowania
procesu formacji. Mam wra?enie, ?e przez lata pok?adali?my ca?kowite zaufanie w duchowo?ci
i charyzmacie, ale to niekiedy prowadzi?o nas do zaniedbywania w jaki? sposób pewnych
kwestii ludzkich, z czego teraz zdajemy sobie spraw? i o co trzeba si? bardziej zatroszczy?.
Dostrzegamy to, patrz?c zarówno na post?p nauk humanistycznych, jak i na post?p w tej
dziedzinie, który dokonuje si? w Ko?ciele.

Kiedy pojawia si? pierwszy ?wiadek, to potem ci?gle ich przybywa. Czy ma Ksi?dz
wra?enie, ?e to samo mo?e si? zdarzy? w Ruchu, to znaczy, ?e po sprawie Merlina mog?
pojawi? si? doniesienia o innych przypadkach wykorzystywa??

Tak, ju? to si? potwierdza i przygotowujemy si? do tego, poniewa? nap?ywa coraz wi?cej skarg i
musimy dokona? rozeznania i weryfikacji. W niektórych przypadkach jest to raczej kwestia
napi?? i konfliktów w relacjach, które nie mog? by? uznane za rzeczywiste nadu?ycie. W innych
przypadkach mog? to by? rzeczywi?cie przypadki wykorzystywania, których nie byli?my
?wiadomi, a które musz? zosta? potraktowane jako takie z nale?yt? powag? i z zastosowaniem
odpowiednich rygorów. Jest to proces „oczyszczania pami?ci”, który chcemy prze?ywa? z
pokor? i nadziej?.

Jakie narz?dzia wprowadzili?cie, by reagowa? na te doniesienia o przypadkach
wykorzystywania w Ruchu?

Mamy dwie komisje, które zajmuj? si? takimi sytuacjami: Komisj? ds. dobra i ochrony nieletnich i
osób bezbronnych, która dzia?a ju? od kilku lat na podstawie wewn?trznego regulaminu z
ostatnimi poprawkami. Powo?ali?my tak?e niezale?n? od w?adz Ruchu Komisj? ds. ochrony
osób doros?ych, które mog? by? ofiarami nadu?ywania w?adzy, a tak?e wykorzystywania
seksualnego. Ta druga komisja ma mniejsze do?wiadczenie ni? pierwsza. W?a?nie w tych
dniach, po oko?o czterech latach dzia?alno?ci, komisja ta ma przedstawi? nowy statut, oparty
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na dotychczasowych do?wiadczeniach, który zostanie upubliczniony po tym jak nabierze
ostatecznej formy.

Te dwie komisje dzia?aj? na szczeblu centralnym; nast?pnie, je?li chodzi o ochron? nieletnich,
istniej? równie? komisje regionalne. By? mo?e w porozumieniu z organami centralnymi
pójdziemy równie? w tym kierunku, je?li chodzi o ochron? osoby.  Wszystkie te prace
uzgadniamy z Dykasteri? ds. ?wieckich, poniewa? czujemy potrzeb? ci?g?ego ulepszania
procedur, aby by?o jasne, jak mo?na si? zwraca? do tych organów, jak sprawdza? ró?ne
przypadki, w których dochodzi do nadu?y?. Powinni?my równie? powo?a? organy nadzorcze na
wszystkich szczeblach. Komisja ds. ochrony nieletnich ju? tak? posiada. W tych organach
nadzorczych b?d? zasiada? osoby spoza Ruchu, aby zapewni? wi?ksz? przejrzysto??.

Czy mo?e Ksi?dz powiedzie? co? o przekazaniu brytyjskiej organizacji GCPS
upowa?nienia do zbadania wszystkich mo?liwych nadu?y? wewn?trz Ruchu?

Jest to zobowi?zanie wobec ofiar, z którymi spotkali?my si? w Nantes, gdzie prosili o powo?anie
komisji niezale?nej w pe?nym tego s?owa znaczeniu, to znaczy nie tylko niezale?n? od w?adz
Dzie?a, z?o?onej z cz?onków, którzy nie pe?ni? ?adnej funkcji, ale tak?e od Dzie?a jako
takiego, to znaczy z?o?onej z osób spoza Ruchu.

Po trwaj?cych kilka miesi?cy poszukiwaniach znale?li?my t? brytyjsk? organizacj?, która na
razie zajmie si? tylko spraw? Merlina – poniewa? jest to karygodny przypadek. Zobaczymy, jak
si? sprawy potocz?, w?a?nie udzielili?my pe?nomocnictwa brytyjskiej organizacji i zaczynamy z
ni? wspó?prac?. Proces dochodzenia mo?e potrwa? nawet rok: zarówno, je?li chodzi o fakty,
poniewa? nadal musimy pozna? rzeczywist? liczb? przypadków, jak i o decyzje i zobowi?zania,
które trzeba b?dzie podj??.

Jaka jest rola ofiar w tej wewn?trznej analizie?

Rola ofiar jest zasadnicza: b?d? one na przyk?ad uczestniczy? w badaniu sprawy, które
powierzyli?my GCPS Consulting – zw?aszcza w opracowywaniu programu dzia?a?. Kontakt z
ofiarami jest sta?y, w ci?gu tych miesi?cy przekaza?em im informacj? o wszystkich krokach,
które podj?li?my jako Ruch. Tak wi?c ofiary uczestnicz? w ca?ym procesie, a my na ile to
mo?liwe jeste?my w kontakcie z nimi.

Czy Zgromadzenie Ogólne Ruchu, które rozpocz??o si? pod koniec stycznia, przewiduje
jak?? informacj? dotycz?c? tej sprawy?

Tak, na pocz?tku Zgromadzenia, temat nadu?y? poruszy w swym podsumowuj?cym
sze?cioletni? kadencj? sprawozdaniu prezydent Ruchu. Jest te? przewidziane wyst?pienie
wspó?prezydenta. Tak wi?c temat nie tylko zostanie przedstawiony, ale tak?e pog??biony i
przedyskutowany podczas Zgromadzenia.

Podkre?li? Ksi?dz wielkie zaufanie do charyzmatu za?o?ycielskiego Chiary, zaufanie,
które dzi?ki emisji filmu o Chiarze Lubich zosta?o przedstawione bardzo szerokiej
publiczno?ci. Czy ta próba spowoduje odnowienie tego poddanego takiej próbie
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dziedzictwa i w jaki sposób mo?na tego dokona??

Film o Chiarze, mimo ?e jest fikcj? ze swymi ograniczeniami i zaletami, by? wielkim darem dla
nas wszystkich, zw?aszcza dla m?odszych cz?onków Ruchu, którzy nie znali m?odej Chiary
Lubich. S?dz?, ?e w tym fabularnym filmie uda?o si? dobrze pokaza? prawdziwe owoce
charyzmatu jedno?ci, to znaczy lud zrodzony z Ewangelii, który ?yje dla powszechnego
braterstwa, z akcentem po?o?onym na wspólnot? i otwarcie na ludzko??, zwracaj?cy uwag? na
bol?czki ?wiata. Uwa?am, ?e s? to bardzo aktualne tematy.

Stajemy wobec fikcji, ale mo?e ona by? wielkim bod?cem, by i?? naprzód we wcielaniu
charyzmatu w Ko?ciele i spo?ecze?stwie.

Rozmawiali: Lorenzo Prezzi i Marcello Neri.

?ród?o: SettimanaNews
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